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Alates 11. augustist on Ants-
la Gümnaasiumi direktori 
kohusetäitjaks Katrin Mar-
tinfeld, kelle õpilasaastad 
möödusid Võru Kreutzwaldi 
koolis. Pärast Taru Ülikooli 
lõpetamist 1985. a, asus ta 
tööle sama kooli matemaati-
kaõpetajana. Alates 1994. 
aastast oli Katrin Martinfeld 
kooli õppealajuhatajaks ning 
2001. aasta suvest Võru 
Kreutzwaldi Gümaasiumi 
direktor. Seoses koolivõrgu 
ümbekorraldamisega Võru 
linnas vabastati Katrin Mar-
tinfeld 2015. aastal koolijuhi 
kohalt. Põhjusel, et Antsla 
kooli eelmine direktor lah-
kus omal soovil ning kooli-
aasta alguses avaliku kon-
kursi korraldamine polnud 
mõttekas, vormistati Katrin 
Martinfeld Antsla Gümnaa-
siumi direktori kohuse-
täitjaks. 
Olete nüüd nädalapäevad 
ametis olnud, millised on 
esmased muljed koolist 
ning millised olnud senised 
kokkupuuted Antslaga?
Isegi esmamuljete kujune-
miseks jääb ametis oldud 
ajast väheseks, seda enam, et 
õpetajadki alles naasevad 
puhkustelt. Huvitaval kom-
bel on minu mõlemad seni-
sed kokkupuuted Antslaga 
seotud haridusvaldkonnaga. 
Nimelt möödusid mitmed 
minu lapsepõlvenädalad 
Reidle koolimajas, mille 
juhatajaks oli minu ema 
sõbranna Helju Kõiv. Teine 
seotus tuleb Elmar Susi kau-
du, kes on Antsla Keskkooli 
esimese lennu lõpetaja ning 
minu hilisem keemiaõpetaja 
Võru Kreutzwaldi koolis. 
Käisime tal sageli külas 
tema suvekodus Ähijärvel. 
Milliste ootuste ja plaani-
dega tulete Aantsla Güm-
naasiumit juhtima?

õpetajad, õpilased või lapse-
vanemad, kõik on tere-
tulnud. 
Kuidas ja mida teha, et ka 
väiksemates kohtades s.h 
Antslas oleks tulevikus 
võimalus keskharidust 
omandada ja seda heal 
tasemel. 
Antsla asukoht on selline, 
mis justkui eeldaks, et 
keskhariduse omandamise 
võimalus siin püsiks. Kuid 
ainult asukohale toetudes 
poleks eesmärk jätkusuut-
lik, vajalik on kompleksne 
lähenemine. 

Põhikooli osas tuleb teha 
aktiivsemat tööd, parandada 
õpitulemusi. Lapsevanemad 
peaksid teadma, et õppida 
(ka hästi) saab igal pool. 
Oluline on kooli hea maine 
ja kui lapsevanemad selle 
kujunemisele kaasa aitavad 
on suur samm astutud. 
Selleks parendada mõlema-

suunalist kommunikatsiooni 
teljel kool – kodu.

Tuleb tihendada koos-
tööd lähiümbruse (Kuldre ja 
Lüllemäe) põhikoolidega.

Vaadates abiturientide 
selle aasta lõpueksami tule-
musi, pole olukord kiita. 
Kindlasti ei saa ja ei tohigi, 
midagi muuta üleöö kuid 
muutma peab. Selleks, et 
muutusi ellu viia tuleb aga 
end eelnevalt olemasolevaga 
kurssi viia. Arvestades, et 
õppeaasta on kohe algamas, 
pole kiirustamine kindlasti 
ka  asjakohane.
Lõpetuseks elust väljas-
pool kool – teie meelis-
tegevused. Kuidas enda 
akusid laete?
Kord nädalas meeldib mulle 
osaleda vesiaeroobikas. Kui 
vähegi võimalik püüan 
lugeda, minu öökapil on 
ootamas raamatud lapse-
lapsele unejutuks, endale 
hingekosutuseks ja lustiks. 
Kui nüüd on variant, et jääb 
veel vaba aega, siis tegelen 
erineva käsitööga, hetkel 
hoidiste valmistamisega. 
Olen Naiskodukaitse liige 
ning võimalusel osalen ka 
nende üritustel. Vägagi tule-
muslikult laeb minu akusid    
2-aastane lapselaps, kes oli 
mulle toeks ja abiks, kui    
tegin esimest tutvust Antsla 
Gümnaasiumiga. 
Millised on teie ootused 
kohalikule kogukonnale, 
ja teisalt, milles teie olete 
nõus kaasa lööma või 
panustama?
Mul on hea meel, kui 
kogukond mind endi hulka 
vastu võtab, enda tege-
mistesse kaasab. Omalt 
poolt olen valmis oma 
oskusi ja teadmisi jagama, 
samuti osalema kogukonna 
ettevõtmistes.

 KALEV JOAB,
arenguspetsialist
 
 

Tere armas vallarahvas. Suvi 
on kiirelt läinud. Seekord oli 
selline tavapärane eesti-
maine suvi, kus suvesooja 
oli vähe ja meenuvad pigem 
vihmahood. Kui tavapära-
selt Hauka Laat lõpetab 
suve, siis tundub, et sellel 
aastal laadaga suvi alles 
algas.

Meie vallas elavad väga 
tublid ja toimekad inimesed. 
Ma tänan kõiki eestveda-
jaid, kes korraldasid suve-
perioodil Antsla vallas 
mitmeid erinevaid üritusi. 
Toimusid Antsla valla 
rattatuurid (korraldaja MTÜ 
Hauka Veloklubi), tradit-
siooniline Jaanus Kala viie-
võistlus (sellel aastal juba 
18. korda), teatrietendused 
Vana-Antsla mõisa aidas 
(korraldaja Helger Kavant), 
erinevad üritused, spordi-
võistlused ja huvitavad ning 
mitmekülgsed õpipäevad 
mitmes valla piirkonnas. 
Huvilised said tutvuda Vana-
Antsla mõisa ajalooga. Meie 
valla põnevatest tegemistest 
said osa külastajad lähemalt 
ja kaugemalt.

Meil on tublid ja aktiiv-
sed noored. 1. augustil toi-
mus Antsla valla noorte 
algatusel Lõuna-Eesti suu-
rim popmuusika parodeeri-
mise konkurss, seekord 
Võrus kultuurimajas Kan-
nel. Suurenenud on noorte 
soov valla arengusse ka oma 
panus anda. Tänan spordi-
huvilisi noori, kes remon-
tisid „korviaugus” ära korv-
pallilaua ja saavad nüüd ka 
ise paremini palli mängida.

Vallamaja tegevustes on 
suveperioodil põhitähele-
panu väliobjektidel. Valmi-
nud on Tamme tänava kõnni-
tee, töö teostaja OÜ Kivi-
partner. Kõige suurem reno-
veerimistöö on sellel aastal 
Haigla tänava, Kooli tee ja 
parkla ehitusprojekt, mille 
projekteeris Roadplan OÜ. 
Projekti eesmärk oli Kooli 
tee tasapinna tõstmine, 
Kooli tee ja Haigla tänava 
äärde jalgteede rajamine 
ning kultuurimaja esise 
parkla tolmuvaba katte pro-
jekteerimine. Tööde teostaja 
on RoadWest OÜ, alltöö-
võtja OÜ AAB Projekt. 
Tööd peavad valmis olema 
31. augustiks.

Meie jaoks on oluline, et 
üks osa Antsla linna tänava-
test saab jälle tolmuvabaks. 
Kooli piirkonnas jalgteede 

Gümnaasiumis vahetus direktor Suvi on lõppemas ja 
ees ootab kuldne sügis

uuendamine ja rajamine 
võimaldab jalakäijatel, sh  
ka kooliõpilastel, ohutumalt 
liigelda.

Saabumas on Antsla 
Gümnaasiumi 70. sünni-
päev. Antsla Gümnaasiumi 
vilistlaste kokkutulek toi-
mub 12. septembril 2015.a. 
Teeme sellele üritusele kõik 
aktiivset reklaami, sest kind-
lasti on kooliajast palju 
mälestusi, mis on vaja 
meelde tuletada. Omapoolse 
kingitusena rajasime sellel 
suvel kooli staadionile soo-
jendus- ja venitusala, mis 
võimaldab paremini sisus-
tada kehalise kasvatuse 
tunde ja sporditreeninguid 
ning võimaldab staadioni 
aktiivsemat kasutust Antsla 
piirkonna spordiga tegele-
jatele. Spordiseadmed võeti 
huviliste poolt aktiivselt 
kasutusse juba mõned päe-
vad peale paigaldamist.

11. augustist on Antsla 
Gümnaasiumil uus juht, 
direktori kohusetäitjana asus 
tööle Katrin Martinfeld. 
Soovime talle palju edu! 
Kohe on algamas ka uus 
õppeaasta, seega tööga 
kohanemiseks talle palju 
aega ei anta. Ma loodan, et 
kooliõpilastel on pliiatsid ja 
vihikud juba valmis vaada-
tud, sest uus tarkuse kogu-
mise periood on ukse ees. 
Õppimisega on nii, et kõik, 
mida pakutakse, tuleb hool-
salt vastu võtta, sest kunagi 
ei tea, mida tegelikus elus 
päriselt vaja läheb. Kõigile 
kooliteele astujatele palju 
uudishimu ja visadust ning 
kooli saatjatele kannat-
likkust ja tugevat närvi. 
Õppimine on keeruline töö 
ja peale pikka suvepuhkust 
veel eriti raske.

Suvi koos puhkuste 
perioodiga on selleks aas-
taks lõppemas, aga meid 
ootab ees kuldne sügis, mis 
oma värvikirevusega igal 
aastal palju silmailu pakub. 
Kui saagikoristusperiood on 
lõppenud, siis ootavad teid 
kõiki taas meie rahvamajad 
paljude erinevate ringidega, 
teatrietendused ja kont-
serdid, sporditegevus ning 
muud erinevad üritused.

Ilusat suve lõppu, toredat 
kooliaasta algust ja värvilist 
sügist!

MERIKE PRÄTZ,
vallavanem
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Järjekorras juba 3. Arvamus-
festival toimus 14.-15.08 
Paides. Kui muude tege-
miste kõrvalt ei õnnestunud 
Paidesse ise minna, siis 
kindlasti jõudsite märgata 
meediakajastusi festivalist 
nii raadios kui teles. Päris 
mitmest arutelust tehti ka 
otseülekanne ning neid on 
võimalik ka järelvaadata 
festivalil kodulehe kaudu, 
mida ka kõigil soovitan teha. 
Ise käisin festivalil esma-
kordselt ja muljed on väga 
head. 

Tore oli festivalil kohata 
ka praeguseid ning endisi 
Antslaga seotud inimesi ja 
võimalik, et neid oli seal 
rohkemgi kui mulle silma 
jäi. Palusin neil jagada oma 
muljeid festivalist kodu-
kandi rahvaga.

sel ajal esinejaid ikka leidub, 
kui vaid kuulajaid leiaks. 
Tänavu jätkus kuulajaid 
kõikidesse aruteludesse. 
Erilist huvi tekitas ETV+ 
programmi ja eesmärkide 
tutvustus. Loodetavasti saab 
sügisel algav programm 
samas hea vastukaja kui     
AF-l toimunud tutvustus-
üritus. AF pöörab oma prog-
rammis palju tähelepanu 
Eestimaal elavate erinevate 
rahvuste arvamusele. AF on 
hea koht saamaks teada, 
millised on eesti keelt mitte 
emakeelena kasutava ela-
nikkonna tänased problee-
mid ning mida nemad 
pakuvad välja Eesti elu 
korraldamiseks. 

Sel aastal osalesin arutelus 
"Minu tuleviku vald pärast 
haldusreformi", millest võt-
tis osa veel Arto Aas, Märt 
Rask, Tarmo Loodus ja 
Taavi Aas. Arutelu kesken-
dus, kuidas vallad ja linnad 
tulevikus peaksid senisest 
rohkem saama otsustus-
õigust ning mida selleks ette 
võtta.

Eriliseks oli tänavune 
arvamusfestival seetõttu, et 

juhte kaasamismeetodite 
alal ning olin Regionaal-
arengualal ühe arutelu – 
„Eesti maaelu hääbumine ja 
elu koondumine linnadesse 
– kas paratamatu protsess?“ 
korraldajaks. 

Sageli küsitakse, mis kasu 
sellistest üritustest on? Olen 
veendunud, et AF on Eesti 
jaoks väga oluline sündmus. 
Meie inimesed ei ole väga 
julged oma arvamust välja 
ütlema ja kahjuks ei oska    
ka väga paljud arvamus-
liidrid ja otsustajad seda 

inimestelt küsida ja neid ka 
päriselt ära kuulata. Me 
peame kõik seda veel õppi-
ma ja AF püüab seda tasapisi 
õpetada. Tänavu oli juba 
rohkem selliseid arutelusid, 
kus moderaatorid väga 
meeldivalt julgustasid kõiki 
osalejad oma mõtteid väljen-
dama ja üksteist kuulama. 

Kohal oli palju oma ala 
asjatundjaid. Leian, et AF-l 
võiksid edaspidi osaleda 
Antsla gümnasistid ja õpeta-
jad. Tänavuses festivali-
programmis oli mitmeid 
arutelusid, mis olid suunatud 
just noortele ja eraldi ala, 
mis tegeles haridusteema-
dega. Ma väga soovitaksin 
järgmisel aastal teha Antsla 
Gümnaasiumi õpetajatel 
ning gümnasistidel ühine 
väljasõit AF-le, see on just 
sedalaadi lisavõimalus, mil-
lest peaksime oma noorte 
harimisel kinni haarama.

Antsla kandi inimesed käisid Arvamusfestivalil

Kurmet 
Müürsepp
AF on hea või-
malus osa võt-
ta aruteludest 
ja kokku saada 

paljude tuttavatega. Ilm ja 
sisukas programm tõi Pai-
desse kokku 10 tuhat osa-
lejat. Sageli juhtub, et suvi-

Kadri Kõiv 
Olin tänavu 
AF-ga seotud 
mitmel moel – 
koolitasin ke-
vadel arutelu-

Malle Kera
Paide Huvi-
keskuse kuns-
t i õ p e t a j a n a  
o s a l e n  m a    
AF-l igal aas-

tal – teeme LASTE ALAL 
töötubasid, tutvustame Pai-
de Huvikeskust ja kutsume 

reedel käisin Contraga vaa-
tamas Paide Linnamees-
konna ja Nõmme Kalju 
jalgpallimatši, mille seekord 
kodupubliku rõõmuks või-
tis kodumeeskond tulemu-
sega 5:4.

Juhul, kui järgmisel aastal 
selline festival korralda-
takse, siis soovitan osaleda. 
Saab kuulda ja näha head 
arutelu kenas Paides.

lapsi kunstikooli. Maalime, 
joonistame ja meisterdame. 
AF-i programm on väga tihe 
ja teemasid, mis mind huvit-
aksid on, aga... olen neil 
päevil seal tööl! Lapsi on 
festivalil palju, eriti lau-
päeval, kui tullakse pere-
dega. Eeltööd ja vastutus 
oma ala eest ei võimalda 
vabalt valida ei aega ega 
teemat. Kui oleks olnud või-

malik, siis kindlasti oleksin 
valinud mõne teema kooli-
väärtuste alalt.

Tänavu jäid enim meelde 
Reigo Ahvena rütmimuu-
sika tunnid lastele. Ja veel 
meeldisid pisikesed kohvi-
kud nii Paide keskväljakul, 
mis festivali ajaks liikluseks 
suleti, kui ka Vallimäel. 

usutles KALEV JOAB
 

Minu esimeseks eemärgiks 
on koolis töörahu taastamine 
ning toimiva ja asjaliku 
koostööõhkkonna loomine.   
Ja eks plaane ole ka, kuid 
need vajavad veel selgi-
nemist. 
Teil on pikaajaline kooli-
juhi kogemus. Millised on 
teie põhimõtted, mida 
peate kooli juhtimisel 
oluliseks?
Oma olemuselt olen konk-
reetne. Kui on seisukoht, siis 
ütlen selle selgelt välja. 
Olles matemaatik, püüan 
mitte jätta võimalusi mit-
metimõistmisteks. Valdkon-
dades, milles pole pädev 
leian koostöös asjaosalistega 
parima lahenduse. Olen 
avatud uste poliitika pool-
daja. Tähendab see seda, et 
minu poole võivad pöörduda 
kõik, kellel on küsimusi või 
probleeme, mis seotud koo-
liga. On siis pöördujateks 
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„Pikemas perspektiivis 
tuleks Antsla kandi inimestel 
teha oma kant kuulsaks. Het-
kel teatakse Hauka laata 
rohkem kui Antslat. Tuleb 
luua positiivne kuvand, siis 
tahetakse siia jääda ja siia 
tulla elama. Samas peab 
meeles pidama, et posi-
tiivsuse kuvandit on võima-
lik rikkuda,“ nii arvas riigi-
kogu liige ja Rõuge oma-
valitsuse juures tegutsev 
Kalvi Kõva. Tema mõtet 
toetas teine riigikogu liige ja 
Antsla kandis suvitav Liina 
Kersna: „Väga oluline on 
luua ja hoida positiivset 
õhkkonda. Võimalik, et see 
ei ole väga populaarne mõte, 
aga mulle tundub, kuna 
Urvaste vald on oma nime 
juba väga hästi üles tööta-

nud, siis võiks Antsla ja 
Urvaste vald ühinedes võtta 
Urvaste valla nime, kus 
asuks Antsla linn. Positiivse 
kuvandi loomiseks on vaja 
teha avalikke üritusi, kuhu 
kutsuda otsustajaid, et har-
jutada neid siia käima ja jätta 
see koht neile meelde“.

Ivika Nõgel, kes on 
kodanikuühiskonna eden-
daja pakkus välja, et nii 
Antsla vallas üldisemalt kui 
ka valimisliidu sees tuleks 
valida mõned fookustee-
mad, millega intensiivse-
malt tegeletakse. Sotsiaal-
demokraatide tegevjuht 
Anne Aleksejev, kes on 
üht lasi  üles  kasvanud 
Kobelas, leidis, et üheks 
selliseks eesmärgiks peaks 
olema kindlus, et Antsla 

Gümnaasium säilib.
„Looge kõikjal posi-

tiivset emotsiooni. Siis tahe-
takse siia elama jääda ja siia 
elama tulla,“ sellise üles-
kutse tegi Urmas Peegel, 
kes on olnud Misso valla 
vanem ja valla positiivse 
kuvandi looja ning pärit 
naabervallast Karulas. Anti 
Ossis, kes on samuti Antsla 
vallas sündinud ja kasvanud, 
aga hetkel veab eest Osula ja 
Sõmerpalu koole, pani 
südamele, et tuleks toetada 
kõiki hulle aktiviste, kes 
valla poole pöörduvad, sest 
iial ei või teada, millisest 
algatusest saab alguse mida-
gi suurt. Samuti Antsla val-
last pärit Oudekki Loone 
rõhutas, et väga oluline on 
kaasata inimesi igal tasandil.

Üleaedsete juures toimuva 
teatrietenduse raames väi-
sasid Vana-Antsla mõisa-
südant viimasel ajal suured 

rahvahulgad ja augustikuus 
oli mõisasüdames rohkem 
sagimist.

Enne ajaloohõngulist 

päeva 8. augustil toimus 
mõisas hoopis ebaharilik 
üritus, milletaolist pole toi-
munud küllap juba kümnete, 

Vana-Antsla mõisas oli sagimist

Kuidas edendada kohalikku elu

ANTSLA VALLA LEHT

võib-olla isegi saja aasta 
vältel. Nimelt valis üks tore 
ettevõte oma teatrijärgse 
õhtusöögi kohaks just Vana-
Antsla mõisa Peahoone 
suure saali. Üritus õnnestus 
ohtra küünlavalguse kaas-
abil suurepäraselt ning jättis 
külalistele kustumatu ela-
muse. Ritico OÜ esindaja 
Liis Tillmann jäi üritusega 
väga rahule: “Vana mõisa 
ruumid pakkusid ideaalset 
atmosfääri meie nõidusliku 
õhtusöögi jaoks. Tekkis 
tunne, et aeg on peatunud ja 
oleme ajas kuskile kaugele 
tagasi reisinud. Krigisev 
põrand, küünaldesära ja 
tubade labürint pakkus müs-
tikat ja põnevust, mida 
kindlasti kuskil mujal ei 
oleks võimalik kogeda. 
Meie jäime väga rahule. 
Aitäh nii mõisale kui ka 
mõisarahvale selle toreda 
elamuse pakkumise eest!” 
Toitlustuse eest hoolitses 
Nõiariigi tubli tiim, kes 
lootis, et midagi taolist õige 
peagi kordamisele tuleb.

Hauka laada esimesel 
päeval, 8. augustil, toimus 
Vana-Antsla mõisas aja-
loohõnguline päev, mil   
kõiki huvilisi oodati mõi-
sasüdamesse ajalookihti-
dega tutvuma. Ekstra sellel 
päeval oli avatud ka legen-
daarne Pudelimaja, kus 
tegutses Tsiistre Teemaja 
ning sajandi algusest pärit 
plaate mängis mõisaajaloo-
lane Valdo Praust. Valdol, 
kes muuhulgas on Väätsal 
ellu kutsunud antiiksete   
jalgrataste muuseumi, oli 
muuseumi väljapanekust 
laenatud Vana-Antslas de-
monstreerimiseks ka kolm 
antiikset jalgratast. Lisaks 
toimusid ekskursioonid, sai 
võrkkiiges lesides mõnusalt 
raamatute seltsis aega veeta 
ning seilata vanade meist-
rite õpetuste kohaselt käsi-
tööna valminud aerupaadi – 
Künaga Kõvvõrjärvel. Mõi-
saparki oli riputatud fotosid 
eri aegadest ning Vana-
Antsla mõisa ja linnusega 
seonduvaid lugusid. 

Mõisahooned pakkusid 
üsna palaval päeval meel-
divat jahedust ning kaks 
tunniajast ekskursiooni 
möödusid lennates. Menu-
kaks osutus mõisa härraste-
maja kelder, kus asuvas 
klubiruumis nii mõnigi eks-
kursant omal ajal peol oli 
käinud ning kus jalutamine 
jahutas sama hästi kui 
korralik kümblus. Nii mõn-
dagi panid hämmastama 
mõisahoone uhked tapeedid 
ja trafarettmaalingud, mis 
nõukogudeaegse tapeedikihi 
alt välja on tulnud.

Ajaloohõngu päeva toi-
mumisele aitasid kaasa Vallo 
Kurss, Nõiariik OÜ, Sän & 
Män OÜ, Valdo Praust ja 
MTÜ Eesti Jalgrattamuu-
seum, Helger Kavant, Antsla 
EEKB Kogudus, Kalev 
Joab, Evelyn ja Risto Tõ-
niste, Leili Väisa, Kristjan 
Urtson ja Eerika Lääts. Suur 
aitäh!

MERYLIN PÜSS

Saeras avati mälestuskivi
Taasiseseisvumispäeval, 
20.augustil k.a. kell 12 
päeval, avati Saeras, Ähi-
järve külas mälestuskivi 
Vabadussõjas võidelnud 
eesti sõduritele ning lange-
nud Vana-Antsla valla kait-
seliitlastele Jaan Partsile ja 
Isak Simmile.

Päikeselisel päeval oli 
tulnud kohale rohkelt rah-
vast nii kaugelt kui lähedalt. 
Saabunud olid ka langenud 
kaitseliitlase Jaan Partsi 
järglased. Auvalves seisid 
noorkotkad ja kaitseliitla-
sed. Ürituse avas Kaitseliidu 
Antsla Üksikkompanii pea-

lik nooremleitnant Tiit 
Tõnts. Lauldi Eesti hümni. 
Edasi rääkis Urmas Koemets 
Saera lahingu käigust 96 
aastat tagasi. Seejärel sai 
sõna Võrumaa maavanem 
Andres Kõiv. Antsla valla 
volikogu esimees Kurmet 
Müürsepp tänas kõiki, kelle 
abiga sai kivi paigaldatud.

Ajaloolise tagasivaate 
Vabadussõja võidu tähtsu-
sele andis Valdur Raudvas-
sar. Teemakohase lauluga 
esines kaitseliitlane Indrek 
Hunt, kes kutsus rahvast 
kaasa laulma.

Mälestuskivilt eemalda-

sid katte Võrumaa maa-
vanem Andres Kõiv ja 
Antsla valla volikogu esi-
mees Kurmet Müürsepp. 
Kõlasid aupaugud.

Kivi ülemises servas on 
Kaitseliidu kotkas. Järgneb 
tekst: Siin, Saera metsa-
vahimaja juures 20.märtsil 
1919 lõi kohalik kaitseliit 
soomusrong nr 3 dessandi 
toetusel tagasi punaväe rün-
naku. Langesid Jaan Parts ja 
Isak Simm. Au langenuile    
ja Vabadussõjaks tõusnud 
eesti rahvas. Kivi alumises 
servas on Vabadusristi süm-
bol: mõõgaga käsi.

Mälestuskivi õnnistas 
Võrumaa praost ja Urvaste 
koguduse õpetaja Üllar 
Salumets. Järgnes lillede ja 
pärgade panek. Tehti ka 
ühispilt ja kaetud oli väike 
kohvilaud.

Suur tänu Raili Ilvesele, 
kes andis nõusoleku kivi 
paigaldamiseks eramaale     
ja RMK-le, kelle tehniline 
abi oli tööde käigus alati 
saadaval.

Tänuvõlg Vabadussõjas 
võidelnute ja langenute ees 
sai tasutud. Kivi asub Saera 
matkaraja kõrval, tuletades 
möödujaile meelde meie 
esiisade vaprust.

URMAS KOEMETS

12. augustil toimus Sigri ja Kalle Liivamägi 
koduaias maakondliku ning Antsla valla 
"Kaunis kodu 2015" konkursi nominentide 
vastuvõtt, korraldajateks Võru Maavalitsus ja 
Antsla Vallavalitsus. Kevadisel Võru maa-

konna "Kaunis kodu" konkursi koor-
dinaatorite kokkusaamisel tekkis idee 
korraldada tunnustust leidnud kodu-
omanikele vastuvõtt ühes kaunis koduaias. 
Kui ansambel Jäääär on juba 15 aastat 
korraldanud Kaunite kohtade kontserte, 
siis  üritusega sai loodetavasti alguse uus 
traditsioon – Kaunite kodude kontserdid. 
Esimesel kontserdil esineski Jaan Sööt, kes 
seda nime ka lahkesti veidi muudetud kujul 
kasutada lubas. Kaunis muusika kõlamas 
kaunis koduaias – kas saab olla paremat 
kooslust? Järgmise aasta ürituse läbi-
viimiseks on juba soovi avaldanud ühe 
Lasva  valla  kauni  kodu  omanik. 

Tänud Sigrile ja Kallele külalislahkuse 
eest, kõigile, kes üritust korraldada aitasid 
ning muidugi inimestele, kes oma 
kodudega Eestimaad aina ilusamaks 
muudavad!

LIANA NEEVE, haljastusspetsialist

„Kaunis kodu 2015”

Valimisliit „Me elame siin“ korraldas oma liikmetele ja sõpradele juuli lõpus seminari. 
Osalejate hinnangul kujunes seminar kasulikuks ning inspireerivaks. Seminaril 
külaliste  mõtteid  ja  soovitusi  Antsla  elu  edendamiseks  soovime  jagame  siin                   
ka  teiega. 

Need olid vaid mõned nopped seminaril räägitust. Rõõm oli kogeda, et osales nii 
palju kohalike inimesi, kes soovivad kaasa mõelda ja rääkida Antsla käekäigu osas. 
Mitmest suust kõlas mõte, et kohalik kogukond vajab sedalaadi üritusi, mis võimal-
davad omavahel olulistel teemadel mõtteid vahetada ja kogeda ühtekuuluvustunnet,       
et  siis  sellele  tuginedes  midagi  reaalselt  oma  kodukoha  heaks  ära  teha.

KAILI  PREISMANN  ja  KADRI  KÕIV

foto: KALLE NURK
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Kes on Oivi Tulve ja kuidas 
ta on seotud Antsla vallaga, 
selgub Oivi Tulve enda 
tutvustusest.

Oivi Tulve on sündinud 
ja kasvanud Tallinnas Nõm-
mel. Lapsena oli tal armastus 
balleti vastu, aga haiguse 
tõttu oli sunnitud vahetama 
tegevust. Ta suundus Tartu 
kunstikooli, sealt edasi 
ERKI akvarelli, õlimaali, 
freskot, vitraaži ja mosaiiki 
õppima. Tema diplomitööks 
oli mosaiik kahest tantsijast. 
Töö oli pühendusega bal-
letikoolile. Kuna balletikool 
on suletud, hoitakse diplo-
mitööd Pirita kloostris ees-
kätt oma mahukuse pärast. 
Nimelt kaalub kumbki 
töödest umbes 160 kilo-
grammi. Oma kunstioskust 
on Oivi Tulve käinud edasi 
andmas paljudes kohtades, 
aga ka Haabsaare külas.

Siinne tegevus sai alguse 
15 aastat tagasi. Olles sage-
dane külaline Evi Mändiku 
juures, kes siis töötas Haab-

saares raamatukogu juhata-
jana, koorus välja mõte laste 
suvevaheaja sisustamiseks. 
Käsitöö on üheks eneseväl-
jenduse võimaluseks. Eriti 
on käeline tegevus hea las-
tele, see arendab aju ja 
mõtlemisvõimet. Näiteks 
kloostrites munkade ja nun-
nade üheks tegevuseks ongi 
käsitöö, tikkimine. Vanasti 
aadliperedes samuti väga 
palju tikiti. Olid ju ammustel 
aegadel kõik kloostrielani-
kud kirjaoskajad.

Seitse aastat toimusid 
Haabsaares suviti joonistus- 
ja maalikursused, aga siis 
tuli pikem paus. Kuna ilusti 
välja ehitatud seltsiruumid 
seisid tühjalt ning ots-
tarbetult, otsustasid nüüd 
Evi Mändik, Oivi Tulve ja 
Leili Väisa kursused taas 
üles soojendada. Kaheksa 
aastat seisnud värvid osu-
tusid kõlblikuks, pintslidki 
olid alles ning paber hangiti 
ühiste jõududega. Nädalaga 
käis õppimas ligikaudu 

poolsada inimest. Igal päe-
val oli kohal enam kui 
kakskümmend kunstihuvi-
list. Natuuris joonistatud 
pildid on midagi muud kui 
tehispildid. Nendest kiirgub 
soojust. Pildid aitavad en-
nast väljendada. Nii näiteks 
viibis kursustel vaikne ja 

tagasihoidlik tüdruk, kes 
sügisel läheb esimesse klas-
si. Samas aga tema joonis-
tused olid peened ja puhtad. 
Oivi Tulve loodab siiralt,     
et õpetajad avastavad tema 
anded. Samuti jagas Oivi 
Tulve tänusõnu Evi Män-
diku kohta, kes Kaika kandi 
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24.-30. juulini toimus Haabsaare külas Kaika Maanaiste 
Seltsi ruumides joonistamis- ja maalikursus, mida 
juhendas Oivi Tulve. Viimasel päeval küll vaadati  
rohkem joonistatud pilte ja jagati tänusõnu. Näitus on 
seal ruumides üleval augustis, edasi rändab osa töid 
Tsooru  rahvamaja  seinale,  osa  aga  saavad  autorid 
tagasi.

Maakonna noorte suve-
päevade korraldamise tra-
ditsioon on veel üsna lühike. 
Alles teist korda sai pea 100 
Võrumaa noort ja noorte-
juhti peale jaanipäeva 
kolmeks päevaks kokku 
Karula Rahvuspargis. Suve-
päevade avamisel olid 
tervitamas Võru maavanem 
Andres Kõiv ja Antsla 
vallavanem  Merike  Prätz.

Esimesed suvepäevad 
korraldas Sõmerpalu vald, 
sel aastal olid eestvedajateks 
Antsla ja Urvaste valla noor-
sootöötajad.

Noored said õppida ava-
likku esinemist, osaleda 
ellujäämise käepaela, küp-
sisetordi, ehete valmista-
mise, šabloonikunsti, trum-
mimängu, tantsu ja black 
stories töötoas. Toimus 
orienteerumisviktoriin ja 
külas käis noortest koosnev 
muusikaline kollekti iv     
The Blurry Lane. Annely 
Veidiku eestvedamisel, kes 
on ka Võrumaa Noortekogu 

Hetkel on raske öelda, kui 
paljud Antsla valla noored 
käivad suvel tööl või muud 
moodi rakendust leiavad, 
kuid erinevaid võimalusi 
vaba aega veeta oli sel suvel 
päris palju. Mitmed noored 
on käinud tublide juhen-
dajate eestvedamisel foto-
laagrites, peale jaanipäeva 
said Võrumaa noored kokku 
Karula Rahvuspargis. Vahe-
peale mahtusid Antsla EKB 
koguduse korraldatud suve-

Võrumaa noorte suvepäevad 
Karula Rahvuspargis

foto: MERLE TOMBAK

Tegus ja võimalusterohke suvi

inimestele, eeskätt lastele, 
on abiks, teenäitajaks ja 
tõeliseks maasoolaks. Kuns-
tikursusel Haabsaares on 
eestvedajad kõike ise omal 
jõul teinud. Kui laager oli 
lõppenud, olid tühjad ka 
värvipotid, aga uute värvide 
hankimine vajab suuremaid 

väljaminekuid. Loodame, et 
ka nendest raskustest saa-
dakse üle. Mindi ju tänu-
õhtul laiali teadmisega, et 
tuleval aastal ootab seltsi-
ruum taas joonistajaid ja 
maalijaid.
KALLE NURK,
Tsooru Rahvamaja juhataja

päevad. Paralleelselt toimus 
Hauka Rocki bändilaager    
ja rahvapillilaager. Juuli 
lõpus sai maalimist õppida     
ja augusti alguses võisid 
huvilised minna kas Hiiu-
maa reisile koos Lasva ja 
Urvaste valla noortega või 
mängida jalgpalli. Kolm 
suvekuud täis tegutsemis-
võimalusi. Hea meel, et 
jagub eestvedajaid ja kor-
raldajaid, et lastel ja noortel 
tegevust oleks.

3.-5. augustil treenisid ja 
nautisid ilusat suveilma 
Antsla spordistaadionil 20 
jalgpallihuvilist poissi-tüd-
rukut. Juhendajateks noored 
FC Helios Võru treenerid 
Kert Joakit ja Ville Tüve. 
Laagri läbiviimist toetas 
Eesti Kultuurkapitali Võru-
maa ekspertgrupp.

MERLE TOMBAK,
kultuuri- ja noorsootöö-
spetsialist

liige, toimus maailma-
kohviku meetodil arutelu 
keskkonna, noorte tunnus-
tamise, panustamise ja 
kaasamise teemadel. Kesk-
konnaameti juhendamisel 
said noored kohalikku vee-
olustikku  tundma  õppida.

Esmakordselt tõmba-
sime vardasse laagrilipu, 
mille valmistas Erli Raud-
nõmm ja kõik osalejad said  
t-särgi, mille igaüks oma 
meelt mööda kaunistas või 
„tuunis”.

Suvepäevade korralda-
mist toetasid maakonna 
omavalitsused, Eesti Noor-
teühenduste Liit, Võru 
Maavalitsus ja Võrumaa 
Omavalitsuste Liit. Suur 
tänu Karula Rahvuspargi 
perele, kes olid igal hetkel 
meid aitamas ja toetamas. 
Kohtumiseni 2016 aastal     
III Võrumaa noorte suve-
päevadel.

MERLE TOMBAK

ANTSLA VALLA LEHT

foto: SIRLE MUISTE



Kas Sa tahad ol la 
iseseisev?

Iseseisev õpilane:
- Julgeb ise otsustada, vas-
tutab oma tegude eest
- Kahtleb, ei usu propa-
gandat
- On teotahteline ja teo-
võimeline
- Pole tuulelipp
- Talle ei piisa õppetunnist, 
otsib ise lisateadmisi
- On „tülikas“ õppeprot-
sessis oma teadmishimuga
- Omab piisavalt head ja 
objektiivset enesehinnangut
- On isikupärane ja huvitav
- On võimeline hankima ja 
omaks võtma infot
- On tugeva omaalgatusliku 
võimega
- On aus
- Ei lase õpetajal liiga palju 
tunnis rääkida
- Teda ei huvita hinded, 
vaid teadmised
- Talub kriitikat
- Oskab näha probleeme, 
julgeb probleeme püstitada, 
leiab sellele lahenduse
- On aktiivne küsija
- Oskab iseseisvalt tööd 
teha.

Kes on kes?

Inimest võib ära tunda mõne 
lause järgi. Arva Sinagi, kes 
õpetajatest neid lauseid 
pidevalt kasutasid (osa 
inimesi ei tööta enam meie 
koolis).

- Näidake oma kultuuri!
- Kulla noored…
- No, kas lammas + siga 
annab kokku kaameli?
- Kallid mehepojad…
- Lapsed, arvestage nüüd 
sellega…
- Supikulbi peale mõtled 
või?
- Pilt on, häält ei ole.
- Kurat, kas Te kuulate 
mind või ei kuula?
- Te peate sellega harjuma.
- Ah, ma ei viitsi seda pikalt 
seletada.
- See ei ole see!
- Keskkool pole kohus-
tuslik.
- Ärge virisege.
- Ega Sinulgi see nii selge 
pole!
- Dokumendid on kantse-
leis.
- Ot-oot, mis om, „2“ om, 
vat mis om.
- No on põrsapügajad!

Väljavõte Antsla Kooli 
Lehest 1994 (september – 
detsember)

Tahmanägu  kont ra  
Päästja koolikell.

Meie teleekraanidel on juba 
tükk aega meeli erutanud 
kaks seriaali:“Tahmanägu“ 
ja „Päästja koolikell“. Seitse 
inimest vastasid küsimusele 
„Kumba te eelistate? Ja 
miks?“ Inimesed on valitud 
suvaliselt.
1. K u n s t i k a l d u v u s e g a  
humanitaarkal lakuga 

neiu:„Eelistan „Päästja 
koolikella“. Küllap selle-
pärast, et mulle meeldib 
Zack Morrise osatäitja. Ja 
nende direktor on samuti 
lahe, ka meie koolis võiks 
olla selline direktor.“
2. Söögispetsialist:„Ah, mis 
mina. Mulle meeldib „Tah-
manägu“. Miks? Ei tea, 
võib-olla sellepärast, et see 
ei ole nii elulähedane.“
3. Saksa keele asjatund-
ja:„Mina ei vaata kumbagi.“
4. Kasvunn:„Vaatan suure 
huviga mõlemaid:“Päästja 
koolikellas“ on ajakohased 
naljad, „Tahmanägu“ võlub 
eelkõige huvitavusega.“
5. Tädi raamatute kes-
kelt:“Vaatan „Päästja kooli-
kella“. Meeldib, kuna hinges 
tahaksin olla noor ja tege-
leda natukenegi õpetaja-
tööga.“
6. Esimese klassi jum-
bu:“Mina vaatan ainult 
reklaame!!!“
7. Pikk volask 11-ndast: 
“Prillitoos“ on üle kõige.“

Nagu näha on mõlema 
seriaali pooldajaid. Vane-
male generatsioonile meel-
dib „Tahmanägu“, noore-
matele aga „Päästja kooli-
kell“. Kindlasti leidub kol-
mandaidki, kellele meeldib 
hoopis midagi muud…

Ja paljude rõõmuks ei 
näe me enam kumbagi.

JAANIS VALK
Antsla Kooli Lehest 1994

Antsla kooli lehest (1994) KooliSilmani
1994. aasta 1. poolaastal otsustasid aktiivsed noored panna kokku esimese koolilehe. Tore 
algus oli tehtud. Suur tänu 1994. aastal esimese koolilehe  kokkupanijatele: Eve Iher, 
Eve Mägi, Ave Adamson, Margit Rebane, Age Pettai, Pille Põldsepp, Jaanis valk, 
Madis Rohtoja. Mõne aasta pärast hakkas ilmuma KooliSilm. Nime valik tulenes toonaste 
klassijuhatajate Katrin Kooli ja Anu Silma perekonnanimedest. Tänased lehetegijad 
tänavad kõiki varasemaid toimetajaid, kaastöölisi ja küljendajaid. Aitäh, et panite aluse ja 
hoiate traditsiooni.
Koolilehe juhendaja IRI REILE

Väljavõte 1995. aasta 11.b klassi valitsuse 60 seadusest

§ 1 11.b on demokraatlik 
klass, kus kõrgeima võimu 
kandjaks on võimukandjad, 
kelle all mõistetakse klassi-
kollektiivi liikmeid.
§ 3 Võimu teostatakse 
üksnes põhiseaduse ja sel-
lega kooskõlas olevate 
seaduste alusel. Kooli 
üldtunnustatud põhimõtted 
ja normid on 11.b õigus-
süsteemi lahutamatu osa.
§ 14 Igaühel on õigus elule. 
Vägivaldselt ei tohi kelleltki 
elu võtta. Õigusvastaselt ära 
võetud elu tuleb omanikule 
tagastada 24 tunni jooksul.
§ 18 Igaühel on õigus 
vabadusele ja teatud piirides 

ka vabandustele.
§ 21 Igaühel on õigus viibida 
enda hindamise juures. 
Hinne kuulutatakse välja 
avalikult.
§ 24 Igaühel on õigus 
lõunasöögile.
§ 29 Igaühe pink ja selle 
sahtel on puutumatu. Keegi 
ei tohi sinna tungida ja seda 
läbi otsida ilma omaniku 
nõusolekuta.
§ 34 Igaühel on õigus 
piiramatus koguses õppida. 
Õppimine on 11.b klassis 
tasuta.
§ 36 Mitte keegi ei tohi 
kasutada teise isiku loo-
mingut autori puudumisel.

§ 43 Igaühel on õigus vabalt 
eritada looduslikke gaase, 
kui see ei tekita teistele 
kehavigastusi ega pane teiste 
liikmete elu ohtu.
§ 54 Kõigil on õigus välja 
anda oma ajalehte. Lisaks 
sellele toimib klassi leht, 
mida antakse välja kesk-
miselt üks kord aastas.
§ 55 Isikut, kes pidevalt teeb 
takistusi sihilikult seaduste 
mittetoimimiseks, on või-
malik hääleõiguslike liik-
mete hulgast välja heita ja 
teda tohib nimetada välja-
heiteks.

Mõned näpunäited kellegi loometegevuse takistamiseks

- Suru end peale. 
Kamanda. Korralda.

- Ähvarda. Hirmuta. 
Hoiata. Nõua.

- Süüdista. Sõima.
- Tee teiste kulul nalja.
- Ära omista millelegi 

tähendust. Ole 
kannatamatu. Katkesta 
võimalusel.

- Näita üles tüdimust.
- Ole tähelepanematu. 

Ära kuula. Ära löö 
kaasa. Hoidu kõrvale.

- Ära anna tagasisidet. 
Pane kivinägu ette.

- Saa valesti aru. Vaidle. 
Löö lahingut.

- Ole kriitiline. Too ainult 
vigu välja. Nori pisi-

asjade kallal. Mõista 
hukka.

- Paranda. Heida kõik 
ideed kõrvale. Nõua 
kohest täpsustamist.

- Väljenda lootusetust. 
Targuta.

JÄTKA!

TÄNASTE ÕPILASTE TEGEMISTEST

Õpilasesinduses on tavapäraselt kuni 15 liiget. Meie üles-
anneteks on teha kuuldavaks oma kooli noorte hääl, jagada ja 
levitada infot ning teha koostööd kooli juhtkonnaga, et muuta 
paremaks kooli atmosfääri. Veel lahendame ka õpilastega 
seotud probleeme. Iga nädal toimub koosolek, tihtipeale 
korraldame ka üritusi.

Õpilasomavalitsus annab hea kogemuse ettevõtluses, aja 
planeerimises, projektide kirjutamises ning suhtlemises.

Kõiki neid kogemusi võin pärast kahte aastat õpilas-
omavalitsuse presidendina kinnitada. Olen väga rõõmus, et 
mind kaasati sellesse ning ootan ka kõiki aktiivseid noori 
järgmine aasta tulema õpilasesindusse. Õpilasesindus pole 
mitte ainult kohutus, vaid see on midagi, mida saab panna oma 
CV-sse või jutustada sõpradele, et oled panustanud kunagi 
kooliellu. 

EGNE -RIIN RETSNIK
12. klass

Õpilasesindus/ 
õpilasomavalitsus

Õpilasesindus 2014/15 

foto: L.REBANE

Noorte aktiivsus Antsla vallas
Ei saaks öelda, et noorte 
aktiivsus Antsla vallas on 
suurepärane, kuid kindlasti 
on see märgatavalt para-
nenud. Noored on näidanud 
üles aktiivsust just ürituste 
korraldamisel, vabatahtliku 
töö tegemisel ning näida-
nud, et neile on tähtis, et 
noori kaasataks rohkem. 

Loomulikult on noori, 

kes ei osale aktiivselt üri-
tustel ega huvitegevustes. 
Selleks ongi meil Antsla 
vallas noortevolikogu, õpi-
lasesindus ja noorteklubi, 
kes üritavad teha kõik, et 
noortel oleks siin huvitav 
elada. Kahjuks pean tõde-
ma, et noored tahavad 
üritusi, huviringe ja palju 
muud, kuid kohale ei      

tulda. Kahjuks on suur osa 
noori, kes on küll aktiiv-   
sed, kuid kahjuks mitte 
positiivses mõttes.

Antslas on palju või-
malusi enda elu huvita-
vamaks tegemiseks! Kasu-
tage võimalust ning osalege! 

EGELY PRUULI
12. klass
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Mais külastas Antsla Güm-
naasiumi Rändav Bioklass, 
mida korraldasid Tartu 
Ülikooli loodus-tehnoloo-
giateaduskonna tudengid. 
Osaleda said kümnenda ja 
üheteistkümnenda klassi 
õpilased.

Sooritati eksperimente 
teadusliku aparatuuriga ja 
uuriti DNA-d, kasutati täna-
päevaseid teaduslikke mee-
todeid. Ohutuse tagamiseks 
jagati kõikidele osalejatele 
kitlid  ja  kummikindad.

Toimus pipeteerimise 
olümpia, kus luges hea 
kuulamis- ja arvutamisoskus 
ning kindel käsi. Finaali 
jõudsid Triin Uibopuu ja 
Liisa Anier, viimane võitis 
lahingu.

Saadi näha päris DNA'd 
ilma mikroskoope või teisi 
suurendavaid vahendeid 
kasutamata, selleks kasutati 

Kooli kevadvaheajal läksin 
Denia (Hispaanias), kus 
toimus jalgrattalaager. De-
nia on väike linn Hispaa-
nias, kus tegeletakse väga 
palju apelsinikasvatuse ja 
turismindusega. 

Meie koolist oli peale 
minu veel üks õpilane. 
Kohapeal oli treening-
rühmas 13 inimest ning 
kokku oli kümme treening-
päeva plaanitud, millest   
tehti halva ilma tõttu üheksa. 
Koos oli väga mõnus selts-
kond, mis tegi reisi ja 
treeningud eriti huvitavaks. 
Mina läbisin 720 km, kuid 
paar inimest tegid ka   
rohkem trenni ning suutsid 

Kolme Balti riigi vaheline 
projekt Nordplus andis 
võimaluse majandusõpi-
lastele ja õpilasfirmadega 
seotud noortele külastada 
Eesti, Läti ja Leedu suuri-
maid ja tuntumaid firmasid. 
Eesmärgiks oli anda üle-
vaade, millega firmad 
tegelevad, kuidas need asu-
tati ja kuidas juhtida neid              
juhina. Õpilased elasid 
projekti raames nädal aega 
Läti ja Leedu vahetusperes 

Majandusalane koostöö

foto: ANNELI VÕIKAR

Õpilasfirmad Lätis. 

Uurimistööde kaitsmine
Praegusel  ajal  kuulub 
õppekavasse kohustuslik 
uurimistöö,  mis  güm-
naasiumi lõpus võetakse 
arvesse kui üks eksami-
hinne. Teema valitakse 
üldjuhul 10. klassis ja teos-
tatakse 11. klassi kevadeks, 
mil peab oma uurimust 
kaitsma komisjoni ees.

Teemad on olnud igal 

Riigikaitse Antsla Gümnaasiumis on riigikaitse kursus valikkursuste 
all. See kursus jaguneb kaheks osaks: teoreetiline ja 
praktiline  osa.

Teoreetilises osas tehakse ka praktilist, aga mini-
maalselt. Kõige suurem ja mahukam teema on Eesti 
ajalugu. Käsitletakse ka riviõpet, Eesti Vabariigi Kaitse-
ressursside  ülesehitust,  meditsiini,  relvaõpet  jne.

Praktiline osa on välilaager, kus kõik, mida õpiti 
klassiruumis, pannakse praktikasse.

Kursuse  sooritanud  õpilastele  antakse  medalid.

OLAF PEETER KIRCHENBERG
12. klass

Pipeteerisime mõnuga
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molekulaarbioloogia huvita-
vat uurimisviisi. 

Abivalmid instruktorid 
vastasid kõigile küsimustele 
ja aitasid katseid läbi viia. 
Tudengid suunasid noori 
gümnasiste oma tuleviku  
üle pingsamalt mõtlema ja 
uusi asju proovima. Samuti 
soovitasid nad tulla üli-  
kooli õppima, sest loengud 
a lgavad ül iharva  kel l  
kaheksa,  valdkond on 
huvitav.

See tore üritus sai teoks 
tänu ThermoFisher Scien-
tific, Bioteaduste Üliõpilaste 
Seltsile ja õpetaja Maire 
Puhmasele, kes tudengid 
meie  kooli  kutsus.
 
M A R I  V I J A R D ,  
MARIANN PUIJA, KELLI 
AIA
11. klass 

Rändav Bioklass 

aastal värvikad ja olid ka 
tänavu. Populaarsed olid      
nii elulood, kohauurimused 
kui ka erinevad teemad nii 
nutitelefonidest, palkmaja-
dest ning toitlustusasutuste 
värvidest.

Õpilased valmistasid end 
uurimistööde kaitsmiseks 
ette korralikult. Kohale 
tullakse pidulikus riietes, 

kaasas kaitsekõne ja pudel 
vett kuivale kurgule.

Töö kandis vilja – kõik 
11. klassi õpilased said ko-
misjonilt kiitvaid hinnan-
guid. Kergendustundega 
lahkuti – hinneteks neljad   
ja viied.

KEDI PAVEL
12. klass

Hispaania treeninglaager
läbida 1000 km.

Elasime kohe Vahemere 
ääres kuuekesi väikestes 
kivist majades. Elamised 
saime Erika Salumäe kaudu, 
kes neid soovitas. Saime ka 
ise veidi olümpiavõitjaga 
juttu ajada

Treeningpäevade kõrvalt 
olid ka mõned puhkepäevad, 
kui saime käia autoga His-
paaniat avastamas. Seda 
vaadet, mis kohapeal ava-
nes, oli võimatu millegagi 
jäädvustada. Seda peab 
igaüks nägema oma silmaga, 
et aru saada, mis on hurmav 
maastikuilu.

ARDO JÕEVERE  12. klass

KOOLISILM

ning see andis võimaluse 
tutvuda teise riigi kultuu-
riga. Ei puudunud ka 
ekskursioonid. Maikuus 
veetsid Läti ja Leedu õpi-
lased nädala Lõuna-Eestis, 
olime külaliste võõrustajad. 
Saime palju kasulikke tead-
misi ja kogemusi.

B I R G I T  T A M M  j a  
KARMEN DRÄBTŠINSKI
12. klass
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Intervjuu on lühendatud 
variandis, täismahus artiklit 
saab lugeda Antsla Güm-
naasiumi kodulehelt.

Marek Kahro on kirjutanud 
kolm raamatut. Tema esi-
mene raamat „Kaljud ja 
kameeleonid“ ilmus aastal 
2011, teine raamat „Päikseta 
paradiis“ aastal 2012 ja 
kolmas „Viisteist naeratust“ 
ilmus 2014. aastal. Raa-
matud võib liigitada noorte-
romaanide alla, sest tege-
lasteks on noored mehed. 
Kõik peategelased on eri-
nevad, kuid neid ühendab 
see, et nad kõik otsivad oma 
kohta elus. Joel on pärit 
vaesest perest, Gert rikkast 
ja kuulsast perest, Markus on 
muusikainimene ja pärit 
keskklassi perest. Kõigil neil 
on probleemid oma pere-
konnaga. Joel armastab isa, 
vihkab ema. Gert saab 
emaga läbi, isaga suhted on 
külmad. Markus ei tea isast 
midagi, emaga läbisaamine 
hea. 
Kas ja kuidas on Antsla 
mõjutanud Teie raama-
tutegelaste olemust? 
Kahtlemata on mõjutanud. 
Olen 12 aastat siin koolis 
käinud ja käies kaugemal ära 
ning mõeldes kodukoha 
peale, tekivad nüansid. 
Võrumaa õhk on midagi 
väga ürgset. Olles Võru-
maalt pärit, hakkasin pare-
mini mõistma, mida see usk 
üldse eestlaste jaoks tähen-
dab. Paganlik verevool on 
paljudes eestlastes. Linnas 

on palju võimalusi ja ahvat-
lusi, kuid metsas kännu all 
on koht, kuhu kõik tagasi 
tahavad minna. 

Üha rohkem räägitakse 
sellest, et tuleks koguda 
vanade inimeste käest and-
meid pühapaikade kohta, et 
midagigi talletada. Popu-
laarseks on saanud nende 
kohtade kaardistamine. Ini-
mesed ei teagi, et nad on 
elanud aastaid kohas, mida 
peeti pühaks, see teeb eesti 
inimesed eriliseks. 

Kui tunda ja austada 
minevikku, on kergem tule-
vikus. See on mind pannud 
mõtlema, kui olulised on 
vanad väärtused, need 
annavad jõudu ja inspi-
ratsiooni.
Millal tekkis huvi raa-
matute kirjutamise ja kir-
janikuks saamise vastu? 
Ma ei ole kirjanik. Kirjanike 
jaoks on kirjutamine kutsu-
mus. Minu jaoks on see hobi. 
Huvi raamatute vastu on 
tulnud geenidest – vanaisa 
oli suur raamatuhuviline. Ta 
elas pisikeses kohas, kus oli 
väike raamatukogu ja ta oli 
kõik need ära lugenud. 
Loominguline energia on 
see, mis tahtis välja pääseda, 
pluss kirjutamine on väga 
odav hobi. Pole vaja suuri 
kulutusi teha. 

Kolmandas klassis andis 
õpetaja käsu kirjutada lugu 
sellest, kes ma olla tahaksin. 
Mina kirjutasin, et ma tahak-
sin olla piraat – Kariibi mere 
piraatide teema oli väga 
põnev. Väike loovtöö „Kui 

ma oleksin piraat“ õpetajale 
meeldis. Ta luges selle 
klassis ette ja ma sain viie, 
see tiivustas mind väga. 
Neljandas klassis sain oma 
kirjutatud luuletusega teise 
või kolmanda koha. Sain 
šokolaadi, mis mulle üldsegi 
ei meeldinud ja raamatu, mis 
kodus juba olemas oli. Kuid 
kiitmine ja tunnustamine 
motiveeris mind. 

Emotsioon, kui keegi 
kellelegi liiga teeb, paneb 
oma tundeid välja kirjutama. 
Kirjutamine on omamoodi 
kunst, kuid kunstnik ma ka ei 
ole. Vanaema kasutas sõna 
„kunst“ vaid siis, kui tege-
mist oli nõidusega. Loo-
minguga tegelemine on 
omamoodi nõiduslik. Üks 
on see, mida autor kirjutab, 
teine, mida lugeja välja loeb. 
Kas Teil on mingi konk-
reetne koht, kus Te kir-
jutate?
Laua taga arvutis. Viimase 
aja tekstid on sündinud 
metsas, kännu otsas. Pean 
väga palju mõtlema ja kõik 
asjad peas läbi mängima, et 
midagi tekiks.
Mis inspireeris Teid kirju-
tama? 
Täpselt ei tea. Minult telliti 
10 aastat tagasi kooli aja-
lehele järjejutt. Jutt venis ja 
lõpuks sai sellest raamat. 
Mind paneb kirjutama eba-
õiglustunne, mis tekib, vaa-
dates vaeste inimeste elu, 
lapsed pole selles süüdi, kuid 
nad on kannatajad.
Kas Teil on oma raama-
tutes prototüüpe ka Ants-

last? 
Tegelikult päris nii see ei ole. 
Kuid otsitakse sarnasusi. 
Ükskord tundis minu vana 
matemaatikaõpetaja ennast 
ära. Kuid see, kellest ma 
kirjutasin, ei olnud tema. 
Igaüks näeb seda, mida ise 
näha tahab. 
Millisest Teie kolmest raa-
matust saaks parima 
filmi?
Filmi teha on väga raske. 
Kirjanduse keel on hoopis 
teine kui filmikeel. Ükski 
kolmest raamatust pole 
selline, mida saaks filmiks 
teha, kuid kõige filmilikum 
on „Kaljud ja kameeleonid“. 
Kui asju ümber tõsta ja       
ära jätta, saaks sellest hea 
filmi.
Miks just sellised teemad, 
millest kirjutada? 
Teemad on sellised, mis 
tunduvad tähtsad ja millest 
on vaja kirjutada. Kirju-
tamine on lõbus tegevus. Ma 
arvan, et kõik, mida teha, 
tuleb teha rõõmuga. Loodan, 
et see rõõm nakkab ka 
lugejatesse. Kirjutanud olen 
rohkem oma põlvkonna 
seisukohast. Ei tea väga, 
milline on tänapäeva noorte 
släng, sest see muutub 
kiiresti, hingevalu ja muu 
selline on aegumatu klas-
sika. „Kuristik rukkis“ 
vapustas tolle aja noori, 
tänapäeva noortele on see 
kohmakas lugeda ja ei 
meeldi eriti. 
Kes on Teie lemmik-
kirjanik?
Oskar Luts, tema tekstides 
on vabadus ja lahedus. Mis 
oleks eesti kirjandus ja 
kultuur ilma Lutsuta. Välis-

maa autoritest: Remarque. 
Ta on küll pessimistlik, kuid 
tekitab samas sooja tunde. 
Kas Te kavatsete kirjutada 
mõne raamatu ka naise 
silme läbi? 
Maailmas pole palju mehi, 
kes suudaksid kirjutada läbi 
naise silmade. Ma ei saa aru, 
kuidas suudab naine meeste 
kõik hingesopid läbi val-
gustada. Hetkel töötan 
tekstiga, kus naine on kesk-
mes. Nooremate tegelastega 
olen praeguseks teinud lõpp-
arve, tegelaseks on minust 
natuke vanem naine. Naiste 
hingeelu ei tunne. 
Mis on naiste ja meeste 
erinevus? 
Mehe ja naise aju ehitus on 
erinev. Looduses on isased 
palju ettearvatumad ja jõu-
lisemad, mehed on loomult 
paremad juhid ja riskivad 
rohkem. Naisel on ema-
instinkt, mis ei luba väga 
palju riskida. Isasel loomal 
ei ole väga vahet, emane 
loom on see, kes elu peab 
alles hoidma. Mehed on 
loojad ja hävitajad läbi 
ajaloo, naised on need, kes 
on pidanud hoidma tuld 
koldes ja elu alles. Samas 
inimene on ikkagi inimene. 

Marek Kahro loeb meile 
lõpetuseks jutukese. Midagi 
romantilist. Pealkirjaga 
„Loits“.

Intervjuu on läbi viidud 
2014/15 õppeaasta 10. klassi 
poolt. Küsimused koostasid 
kümnenda klassi õpilased ja 
õpetaja Anu Silm. Intervjuu 
pani kokku Kelli Aia.

Võrumaa pole tavaline maa. 
Jõed on siin pikad ja look-
levad, järved sügavad ja 
kingud kõrged. Igal künkal 
on siin oma lugu, metsad 
helisevad ja kõlisevad, näkid 
lasevad rõõmsat laulu ning 
sõnajalad õitsevad tuhan-
detes toonides. Isegi kevad 
saabub siia paar nädalat 
varem kui põhja poole.     
Jah, seal põhja pool on küll 
suuri linnu, kus värvilised 
tulukesed iial ei kustu, olgu 
jõulud või jaanipäev, kuid 
sellist sõira nagu Võrumaa 
kuplite vahel, ei oska seal-
kandis keegi valmistada. 

Pole ka ime. Võrumaa 
inimeste seas on veel küllalt 
neid, kes loevad sõirale 

sõnad peale, et sel õige 
väljanägemine, lõhn ja 
maitse oleks. Kui istutatakse 
puu, öeldakse ikka: „Kasva 
suureks ja tugevaks!“ Iga 
laps, kes õuel mürades mõne 
kriimu või muhu saab, 
tohterdatakse silmapilk 
terveks vanaema salmike-
sega, mis saadab valu vare-
sele ja haiguse harakale. 
Sõna on võrokestele tähtis, 
ilma selleta ei liigu ükski asi.

Juba kolm ja  pool  
sajandit tagasi märkasid 
Saksamaalt tulnud kiriku-
õpetajad, et siinsete ini-
mestega pole kõik päris 
korras. Urvaste pastor 
mainis 1669. aastal kiriku-
valitsusele koostatud aru-

andes, et tema kihelkonnas 
teenitakse väga agaralt 
väärjumalaid ning austa-
takse kõiksugu nõidu, puid 
ja vanu pühapaiku.

Pisut hilisematest pabe-
ritest võib lugeda, et Antsla 
kandis asub Pühale Jürile 
pühendatud mägi, kus viiak-
se läbi paganlikke rituaale. 
Nelipühade ajal pidavat aga 
Antsla inimesed korralda-
ma väärjumalateenistusi, 
kus ohverdatakse, juuakse 
õlut ja joostakse ümber risti. 
22. juulil, Maarja Magda-
leena päeval, võttis Antslas 
ühe vana kabeliaseme   
juures tõbiseid vastu nõia-
moor, kes mett ja vaha 
sulatades salapalveid pomi-
ses ning seeläbi hädalistele 
abi andis.

Veel sada aastat tagasi oli 
igas Võrumaa külas mõni 
taat, kes ussisõnu tundis. 
Ega neid roomajaid meie 
maal ju kuigi palju pole, 
ainult süütu nastik ja mür-
gise hambaga rästik. Ussi-
sõnu oli sellegipoolest vaja 
tunda, sest siud kippusid 
tükkima sinna, kuhu neid 
sugugi ei oodatud ja mõni 
rästikujupats võis olla nii 
häbematu, et salvas paha-
aimamatut karjapoissi või 
jõhvikamätastel kekslevaid 
piigasid.

Kõik, mis võõrsilt tul-
nud, on Võrumaa inimestes 
umbusku tekitanud. Ei saa ju 
pimesi usaldada võõraid 
jumalaid ega mujalt kaasa-

toodud kombeid. Neid, kes 
võõrast keelt pruugivad, 
samuti mitte. Mis koha peal 
tärganud, võrsunud ja vil-
junud, on väärtuslik ning 
õige. Nõnda püsib Võrumaal 
praegugi austus nõidade, 
puude ja vanade püha-
paikade vastu. Nii mõnigi 
tubli perenaine oskab veel 
vaaremade retsepti järgi 
tanguputru keeta ja odra-
karaskit küpsetada, hooli-
mata põrmugi sellest, et 
moes on pitsad ja kebabid. 
Traditsiooni jõud hoiab pisi-
kesi maanurki elujõulise ja 
omanäolisena.

Ent traditsioonidki ei 
kesta igavesti. Iidsed tar-
kused kaovad koos viimaste 
pärismaalastega. Kui palju 
on veel alles neid, kes 
ussisõnu teavad või lindude 
keelt mõistavad? Mõni 
üksik. No ja mida peakski 
üks nutividinatega tinistav 
inimeseloom ussisõnadega 
peale hakkama? Milleks 
meile lindude keel?

Kuid kusagil alatead-
vuses huikavad ikka haldjad. 
Kogemustelõng, mida esi-
vanemad on aastatuhandeid 
heietanud, pole veel lõp-
likult katkenud. Isegi mood-
sa aja mugavustega harjunud 
võrokese veri kiheleb loo-
duse järele, kõrv igatseb 
laanekohinat ja keel nõuab 
värsket kasemahla. Kel ihus 
paganate geenid, vänderdab 
ühtvalu metsa poole. Ja see 
on pagana tore!

MAREK KAHRO,
A n t s l a  G ü m n a a s i u m i  
vilistlane (2006)

Kui Heinar Katriniga kooli 
jõudis, olid tasemetööd juba 
alanud. Siis Kalle hõikas üle 
klassi nagu rüütel, et tema 
on, kont hambus, valmis 
võitlusesse asuma. Kollane 
kinnas visatud, oli rüütel 
valmis võitlema oma süda-
medaami eest.

Kukk kisendas üle saali: 
"Heinar, kas sul pruuti om?"

"Om küll," vastas Heinar.
 "Kia tuu om?" karjus 
Maie, endal keel pihlaka-
nätsust punane.

"Helina," vastas Heinar 
rahulikult.

Tagant pingist priiskas 
puhmas peaga Talvo: "Kuis 
sis nii, Sa tahtsõt ju Enat, 
Helina om minu jagu." "Mis 
te kaklete," pinises Piia, 
mandel suus, "Meil on palju 
ilusaid tüdrukuid."

"Äge vend," manitses 
Maris, "mis sääl vahet om, 
kellega sa sääl laane veeren 
patseerid. Pane kummiku 
jalga, sääl mäe pääl on palju 
hanisid, keda rebäse luu-
rasõ."

Heinar lubasi vene kum-
miku jalja panna ja Helinaga 
hoopis kuusikusse patsee-
rima pinna.

Siis pani Maris pommi: 
"Kuna teil sääl sinimetsades 
ka peenikest kuuske näha 
saab?"

"Kasvõi kohe!" oli Hei-
nari vastus.

"Mul seal lähedal haljas 
org, tulge sinna jalutama." 
andis Halja teada.

Ruth ütles ka lõpuks   
sõna sekka: "Vaadaku, et 
Heinar ületunde ei tee, see 
pole seadusega lubatud ja 
kõivistu on elamiseks parim 
paik."

Samal ajal jooksis Rita 
kõiki ohutustehnika nõudeid 
eirates, käärid käes, ja hak-
kas Tiina kübarat lõikama.

Kui Tiiu lilledega laanest 
välja tuli, mida ta niinime-
tatud noorpaarile kinkida 
tahtis, avastas ta, et on 
eksinud. Tema ees oli mägi, 
mille peal kasvas pihelgas ja 
mäest alla voolas Niilus, 
mille ületamiseks tal paat 
puudus. Ly ei teadnud Tiiu 
probleemist midagi ja rääkis 
ikka, et peab uue rauast 
kandle sepitsema, kus saaks 
reilendrit mängida.

Koolipäev hakkas läbi 
saama ja Talvo oli anekdoodi 
asemel tahvli peale kirju-
tanud: "Kus viga näed laita, 
seal p..... , ära aita." Monica 
sellest aru ei saanud ja sai 
šoki. Maas lamades kordas 
ta kogu aeg: " Mida hiljem 
tuleb kiirabi, seda täpsem 
diagnoos."

Rüütellik Kalle jooksis 
kodu poole ja ja kisendas, et 
loll võtab kirikus ka SMS 
laenu.

Heinar lahkus koos Kat-
riniga, lausudes koos: "Jala-
käijatel on alati õigus, kuni 
nad elus on."

(juubelikõne) 
Contra 2015

oo Antsla kool 
miks olid minu vastu 
nõnda kuri
miks nõnda palju 
kaigast
seal sai minu turi

miks veider õpetaja
äkki oli minu vastu 
väga kuri
ja miks ta varsti 
pärast seda suri

miks pärast kooli
kui veini jõime Argo 
pool
ninast hammustas 
mind Muri

miks koolitööst jäi 
meelde ainult valge 
puri
ja seegi vaid pa-
russki
kuid see paaruski
мятежный, 
muudkui просит 
бури

jah just seepärast
et pidupäeval pole 
kombeks
urin-porin
ma veidikene 
tasakaaluks norin

Intervjuu Marek Kahroga 21. mail 2015 2009. aasta 
õpetajatepäeva 

kõne

Need, kes teavad ussisõnuKURI 
ANTSLA 
KOOL  

KOOLISILM



A n t s l a  K e s k k o o l i / -
Gümnaasiumi pikaaegse 
direktorina olete koos 
meeskonnaga organisee-
rinud koos hariduselu 130. 
aastapäevaga seitse vilist-
laste kokkutulekut. Palun 
meenutage oma kohtumisi 
vilistlastega.

Nende 33 Antsla kooli 
direktoriks oldud aasta 
jooksul on mul au olnud siin 
koolis õppimise lõpuks üle 
anda 1244-le keskkooli/ 
gümnaasiumi lõpetajale 
keskhariduse omandamist 
kinnitav lõputunnistus, mis 
pole olnud pelgalt numb-
ritega paber, vaid tõend 
küpsusest ja valmidusest 
edasi liikuda, nagu võib 
järeldada nende endiste 
kooliõpilaste seas läbi vii-

dud mitmest küsitlusest. 
Nende järgi oldi eriti rahul 
õpetusega kultuuri mõist-
mise, eetiliste ja esteetiliste 
tõekspidamiste kujunda-
mise, elukutsevaliku, aka-
deemilise õppe, organisee-
rimistöö ja suhtlemisoskuse 
valdkondades; ootused olid 
koolile suuremad poliitiliste 
vaadete formeerumises.

Eelnimetatud lõpetaja-
tega sain tuttavaks meie 
ühise aastatepikkuse töö 
kaudu koolis, kuid minu 
tegevus võimaldas tutvuda 
ka nendega, kes õppisid enne 
minu töötamist Antsla 
koolis.

Kui 1982.aastal sai   
vastu võetud otsus hakata 
Antsla kooli juubeleid tähis-
tama iga viie aasta järel, 

tekkis hulgaliselt kontakte 
varasemate aastate kooli-
lõpetajatega-vilistlastega.

Eriti südamlikud esime-
sed kokkupuuted olid minul 
kui noorel koolijuhil Antsla 
Keskkooli I lennu vilistlas-
tega, kes olid ise aktiivsed, 
vitaalsed ja koolist huvita-
tud isikud. Enne 1985.aas-  
ta vilistlaste kokkutulekut, 
millest alates on toimunud 
kooli juubeli tähistamised 
sh. ka kokkutulekud iga viie 
aasta tagant, sai tänu nende 
initsiatiivile talletatud kooli 
muuseumisse mitmeid kooli 
ajalugu puudutavaid eks-
ponaate  ning omaet te  
väärtuseks koolile sai nende 
poolt üle antud köidetuna 
paberkandjal Antsla Kesk-
kooli I lennu kroonika.

Rõhuva enamuse vilist-
laste huvi oma kooli hea 
käekäigu eest on kestnud 
kõik need aastad. Toredad on 
olnud vilistlaste kingitused ( 
kooli lipp, puuskulptuur 
Koolikell jm.) Kõike head 
seoses vilistlastega ei suut-
nud kindlasti siin üles 
loetleda.

Isiklikud rohkearvulised 
kontaktid vilistlastega on 
olnud südamlikud. Rõõm on 
olnud kohtuda vilistlastega, 
kes on saanud külge Antsla 
koolist pisiku ennast ka 
edasises elus täiendada ja on 
saavutanud oma elus seatud 
eesmärgid ja rahulolu.
Teadupärast 1. septembril 
alustab(s) kooliteed Teie 
lapselaps Henri. Missugu-
sed elutarkused annab 
kooliteele kaasa vanaisa 
Heinar kõigile 1. klassi 
astujatele ja nende vane-
matele?
Idealiseerides tulevikku ja 
oodates homselt mida tahes, 
tuleb arvestada , et eilsega 
aitasime end tänasesse ning 
see on baasiks homsesse tee 
sillutamisel. Peab teadma,et 
tänasesse jõudmine seondub 
visa tööga ja selle rabamise 
tulemuslikkusest sõltuvalt 
saame elult rohkem kas 
präänikut või piitsa. Et elu 
laseks paista rohkem oma 
helgemat poolt, on vaja ja 
saab endale tulevikku luua 
vaid ise, vahendiks õppi-

mine ja töö.
Igasugune liikumine ja 

areng on mõjutatud teistest 
ja avaldab mõju teistele. 
Seetõttu tuleks kogu aeg 
näha enda kõrval teisi, 
arvestada nendega ning 
hoolida nendest, sellega 
kindlustame ju selle, et ka 
meist hoolitakse, me ei ole 
üksi.

Inimene ei taju õigesti 
talle antud eluea lühidust, 
eriti selle esimesel poolel. 
Seetõttu tuleks väga hinnata 
aega, seda õigesti planee-
rida ja kasutada, teha õigeid 
asju, seda kohe ja praegu. 
Parimaid aegu või iseenda 
usinamaks-targemaks muu-
tumist ootama jäädes röövi-
takse endalt ise rahulolu .

Kui võrrelda end teis-
tega, võib muutuda edevaks 
või kibestuda, sest alati on 
neid, kes on Sinust suuremad 
või tühisemad. Tuleks jääda 
seejuures iseendaks.

Oma saavutustest tuleb 
sama moodi rõõmu tunda 
kui plaanidestki. Huvi oma 
elutöö vastu peab püsima, 
seda ei tohi kaotada, ükskõik 
kui vähetähtis see ka ei 
tundu – aja ja õnne muutlik-
kuse kõrval on see tõeline 
varandus.

Kõigile soovin, et oskak-
site/teaksite alati homme 
rohkem kui täna. Olgu Teil 
kõigil jõudu ja oskust iga 
päeva eriliseks elada.
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See oli 1961. a keskpaik, kui tulin Antsla Keskkooli vaba 
bioloogiaõpetaja kohta vaatama. Mind võttis vastu väheldane 
hallipäine naine, kellelt sain vajaliku info. Et direktorit polnud 
majas, pidi olema Võrus, siis juhatas seesama lahke naine 
mind koolielu omapärasse (mõtle! tal oli aega võõra jaoks) ja 
hiljem ka direktor Martini juurde koju. Viimane tundus ka 
olevat asjalik mees ning kaubad tööletulekuks olidki koos. 
Kuigi vaba koht oli ka Pikakannu koolis. Tagantjärele arvan 
siiamaani, et jah-otsus tegemisel sai määravaks Olga Antsovi 
isiksus, seejärel alles direktor teisena. Augustikuus tutvusin 
veel Kingissepa 5, kuhu korteri sain, elavate noorte õpetajate 
Tiina ja Vello Agariga, naabermajas elavate Antonsite ja 
Aarnatega. 1. koolipäev oli igati meeldiv. Vanad õpetajad 
võtsid noorukese kolleegi omaks.

Olgaga hakkasin üha enam kohtuma. Ta oli perenaine 
õppevahendite ruumis, sinna oli tihti asja. Sain ka mõned 
lahked sõnad alati kaasa. Need ei olnud lihtsalt andmise-
toomise hetked. Hiljem sain teada, et ta oli olnud 
klassijuhatajaks Antsla Keskkooli 1. lennule, kuigi hetkel 
andis saksa keelt üksikutele muudest koolidest tulnutele. 
Tema saksa keele oskus, tema lugemus hämmastas mind.       
Ja ta oli markide koguja. Kohe sain tuttavaks tema targa 
pojaga: oli 5. klassis helgemaid päid, palju lugenud. Toonane 
Aade Antonsi klass, kus ta õppis oli üldse üks minu 
lemmikuid nagu K. Patte 6 a klass, kus õppisid Olav Reivart    
ja Mati Külaase. Viimane (6a) kutsus noore õpsi oma 
klassipildile nagu teisigi õpetajaid. Vaatan neid vahete-           
vahel.

Olga andis mulle tõuke tegeleda ka muuga peale 
tunniandmise. Praeguseks olen juhendanud konkursitöid ja 
muidu uurimistöid bioloogia ja koduloo vallas sedavõrd, et 
täpset arvugi ei oska öelda. Siis sai alustatud veel 
loodussõprade ringiga. Ringi oli rohkem 5.-6. klassi lapsi,   
aga käisid  ka  „suured“  Kristi  Aia  ja  Halja  Seiler.

Suuremaks tolle perioodi saavutuseks loen aga sinu ja 
teiste õpilaste saatmist linnuteadlaste juurde Vilsandile ja 
Vaika saartele. Et 1963. a kevadel planeerisin Antslast 
lahkumist, siis tahtsin oma heale ringile midagi meeldejäävat 
teha. Otsustasime lastega teha Saaremaa reisi. Sinu hea ema 
ikka haldjana toetamas. Käisime lastega õhtupoolikuti 
kolhoosis tööl, et tööga teenida sõiduraha. Rõõm oli kõigil   
kui teatati, et olema sõidu välja teeninud. Sõit oli muidugi 
veoautoga, millel oli kate peal. Jõudsime ära käia ka    
Vilsandil ning  Vaika  saartel... 

Oma kirjavahetust ILME VAHTRA-ga vahendas TIIU JOAB
 

Helgeid meenutusi 
60-ndatest

Antsla koolijuhina 
33 aastat töötanud 
Heinar Kool 
mõtiskleb tehtu 
üle ja meenutab 
toredaid koolielu 
seiku. 

Küsimused esitas 
koolilehe Koolisilm 
toimetus. 

Täies mahus saab 
intervjuud lugeda 
Antsla 
Gümnaasiumi 
kodulehelt.

Antsla maa sool Heinar Kool

KOOLISILM

foto: LIIVIA REBANE



Jäätmejaama kõrval asuv ajutine ladustamisplats on mõeldud ainult 
okste ja haljastusjäätmete ladustamiseks. Kuna leidub inimesi, kes 
kasutavad platsi prügilana, tuues sinna eterniiti, ehitus- ja olmejäätmeid, siis 
oleme sunnitud platsi sissesõidutee tõkkepuuga sulgema. Edaspidi on 
võimalik oksi ja lehti platsile tuua jäätmejaama lahtioleku aegadel 
jäätmejaama operaatorit teavitades. 
Jäätmejaama lahtiolekuajad: T; K 9 - 12  N, R: 13 - 18  L: 9 - 14
Jäätmejaama operaatori telefon: 5308 7805

16.-17. september toimuvad külakiige ehituse õppepäevad Mähkli külas, Antsla vallas, 
Karula rahvuspargis. Ehitustöid juhendab ja oma kogemusi jagab kohalik mees Uno Roht. Kiik 
tehakse Veskimäele. Esimesel päeval kõneleb Marju Kõivupuu ka kiikumisega seotud 
tavadest. Õppepäevad algavad kell 11.00 Veskimäel, Mähkli külas. Palun osalemissoovist 
teada anda e-mailile liina.laanemets@keskkonnaamet.ee või tel. 56987103. Osalemine tasuta. 
Toetab SA Keskkonnainvesteeringute Keskus.

21.-22. september on maakivist vundamendi taastamise õppepäevad Andsi talus, Mähkli 
külas, Antsla vallas, Karula rahvuspargis. Juhendajaks on kogenud ehitusmeister Rainis Kägo 
Põlvamaalt. Ühiselt taastatakse maakiviseina osa vanal keldril, meister õpetab ka 
kivilõhkumist. Õpe toimub mõlemal päeval kell 10.00 – 17.00. Palun osalemissoovist teada 
anda e-mailile liina.laanemets@keskkonnaamet.ee või tel. 56987103. Osalemine tasuta, 
kohtade arv piiratud. Toetab SA Keskkonnainvesteeringute Keskus.
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Karula rahvuspark ja Keskkonnaamet teavitavad
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 Õnnitleme!

KUHU MINNA MIDA TEHA

01.09 Tarkusepäeva jooks 
Lepistu koolihoone juures.
04.09 Rattatuuri V etapp 
Antslas  
05.09 Ööjooks ja kontsert 
ansmbliga SHANON Linda 
Rahvamaja katusel 
13.09 Pärsimäe rattakross 
16.09 Külakiige ehituse 
õppepäev 
21.09 Maakivist vundamen-
di taastamise õppepäevad 
26.09 Ansambel "Meie 
mees" Linda Rahvamajas 
01.10 Rahvusvahelise 
muusika-aasta ja -muusika-
päeva tähistamine Vana-
Antsla mõisa hoones
04.10 Hauka Kolmiku  
4. etapp jooks - Pärsimäel 
06.10 kell 19.00 Kontserdi-
sari "Muusika Eestimaale" 
Estonian Voices  Antsla 
kultuuri-ja spordikeskus
11-15.10 Hõimupäevade 
raames Ersa-Mokša meeste-
ansambel Morama kontsert 
Antslas
24.10 Ansambel Terminaa-
tor Linda Rahvamajas 

SEPTEMBER

85 
ÕIE LADVA

80 
VALEV RAIDMA

ILME SISAS
ÕIE LIIRA

VILMA JAAKSON
HEILI SULEV

75 
LEILI LILLEVERE

VASSILI KONONENKO
ARVO ANZOV

ANTSLA VALLA LEHT

SUL ON KODUS LÄHEDANE, KELLE EEST 
ON VAJA HOOLT KANDA, SEST 
- Tal esinevad mäluhäired. Ta unustab iga-

päevased tegemised, toimetused.
- Vahel eksib tuttavas kohas, ei tunne 

tuttavaid inimesi ega oma asju ära. 
- Vahel unustab enese eest hoolitsemise. 

Vahel ei saa aru kellaajast.
- Vahel esineb süüdistamist ja kurjust. On 

Alzheimeri või dementsuse diagnoo-
siga.    

Võid tulla üksinda või koos oma eaka lähedasega. Räägime dementsusest kui 
psüühika häirumise seisundist ja mida erinevate dementsuse tunnuste puhul tähele 
panna. Kuidas dementsusega inimest suunata ja aidata. Kuidas suhelda. Teile on 
abiks  vaimse  tervise  õde,  tegevusterapeut  ja  tegevusjuhendajad.

70 
JAAK KAHRO

TOIVO SILLASTE

OKTOOBER

95 
SALME DANIEL

85 
KALJU JÄNES
 INGI LEIROST

80 
HELE ALBRECHT

75 
LIIVI AHI

70
ANS KENDER
SALE SERMAT

VALERIA LIIMING
LEA LEND

OLETE  OODATUD  

N Õ U S T A M I S P Ä E V A L E

10. septembril 2015 kell 14.00-16.00 

Antsla Tervisekeskuses Kooli tee 12 

Palume võimalusel nõustamispäevale registreerida 

kas anu.oun@ehtk.ee või telefonidel 786 8476, 515 6103. 

Lisainfot saate küsida samadelt kontaktidelt.

Nõustamispäev on TASUTA

„Antsla valla lehe juunikuu numbris olnud artiklis 
"Pargist parki – puukunsti loomise nädal Antslas" artikli 
kirjutasid kahasse Merle Tombak ja Liana Neeve,  
mitte  Merle  Tombak  nagu  lehes  ekslikult  kirjas”

TRÜKIVEAKURAT  :-(

Tekstile heitis pilku peale IRI REILE
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